

вслед за Тургеневым прославляет это чувство, однако при этом разрешает вопрос о несовместимости любви и жизни. У Тургенева любовь даёт влюблённым только преходящую радость, в итоге их подстерегает смерть. А Зайцев раз-

вивает идеи «Первой любви» в православном духе, ведёт своих героев к духовному совершенству, поэтому в автобиографической тетралогии Зайцева любовь освещает душу человека и подкрепляет его жизненный путь.

Источники

1. Зайцев Б. К. Собрание сочинений : В 5 т. Т. 11 (доп.). М.: Русская книга, 2001. 512 с.
2. Зайцев Б. К. Собрание сочинений : В 5 т. Т. 8 (доп.). М.: Русская книга, 2000. 512 с.
3. Зайцев Б. К. Собрание сочинений : В 5 т. Т. 4. М. : Русская книга, 1999. 624 с.
4. Тургенев И. С. Первая любовь : Повести. СПб.: Азбука, Азбука-Аттикус, 2012. 400 с.
5. Куделько Н. А. Тургеневские традиции в автобиографической тетралогии Б. К. Зайцева «Путешествие Глеба» (Философия бытия) // Спасский вестник. Тула : Гос. мемор. музей И. С. Тургенева «Спасское-Лутовиново», 2000. Вып. 7. С. 51–58.
6. Соловьев В. С. Сочинения в 2 т. Т. 2. М.: Мысль, 1988. 822 с.
7. Драгунова Ю. А. Б. К. Зайцев и И. С. Тургенев: Творческие связи // Писатели-орловцы в контексте отечественной культуры, истории, литературы : матер. Всерос. науч. конф. (15–16 мая 2015 года). Орёл, 2015. С. 24–30.
8. Зайцев Б. К. Собрание сочинений : в 5 т. Т. 5. М.: Русская книга, 1999. 544 с.
9. Маркович В. М. «Трагическое значение любви»: повести Тургенева 1850-х годов // Тургенев И. С. Первая любовь: Повести. СПб.: Азбука, Азбука-Аттикус, 2012. С. 5–28.
10. Михайлова М. В. Борис Константинович Зайцев // История литературы русского зарубежья (1920-е – начало 1990-х гг.) : учебник для вузов. М.: Академический Проект – Альма Матер, 2011. С. 187–199.

Информация об авторе

Чжан Юйвэй

Кандидат филологических наук, научный сотрудник. Пекинский университет иностранных языков (100089, КНР, Пекин, район Хайдянь, ул. Сисаньхуаньбэйлу, 2). E-mail: kesainiya16@yandex.ru

Zhang Yuwei¹

¹Beijing Foreign Studies University, Beijing, China

I. S. Turgenev's "First love" as a motif in the works by B. K. Zaytsev

Abstract. The reception of "First Love" novellas by I. S. Turgenev being a motif in some works by B. K. Zaytsev is analyzed in this paper. The authors connections in writing and thoughts are investigated basing on comparative analysis; and the following conclusion is made: Zaytsev discovered Turgenev's profound understanding of the nature of young love, though he transformed the acquired idea of sacrificial passion presented in Turgenev's novellas into divine love contributing to a person's spiritual formation.

Keywords: First Love, death, B. Zaytsev, passion, spirituality.

Paper submitted: December 7, 2020.

For citation: Zhang Yuwei (2020). I. S. Turgenev's "First love" as a motif in the works by B. K. Zaytsev. The Science of Person: Humanitarian Researches, vol. 15, no. 1, pp. 31–35. DOI: 10.17238/issn1998-5320.2021.15.1.4.

References

1. Dragunova Yu. A., B. K. Zaitsev and I. S. Turgenev: Creative connections. Writers-orlovtsy in the context of Russian culture, history, literature. Proceedings of the All-Russian Scientific Conference (May 15-16, 2015). Orel, 2015, p. 24–30.
2. Zaitsev B. K. Collected works: In 5 vols., vol. 4. Moscow: Russian Book, 1999, 624 p.
3. Zaitsev B. K. Collected works: In 5 vols., vol. 5. Moscow: Russian Book, 1999, 544 p.
4. Zaitsev B. K. Collected works: In 5 vols., vol. 8 (additional). Moscow: Russian Book, 2000, 512 p.
5. Zaitsev B. K. Collected works: In 5 vols., vol. 11 (additional). Moscow: Russian Book, 2001, 512 p.
6. Kudelko N. A. Turgenev's Traditions in B. K. Zaitsev's autobiographical tetralogy "Gleb's Journey" (Philosophy of Being). Spassky Vestnik, 2000, Issue 7, pp. 51–58.
7. Markovich V. M. "The tragic meaning of love": Turgenev's novellas of the 1850s. Turgenev I. S. The First Love: Novellas. St. Petersburg: Azbuka, Azbuka-Atticus, 2012, pp. 5–28.
8. Mikhailova M. V. Boris Konstantinovich Zaitsev. History of literature of the Russian Abroad (1920-e-the beginning of the 1990s): Textbook for universities. Moscow: Academic Project, Alma Mater, 2011, pp. 187–199.
9. Turgenev I. S. First love: Stories. St. Petersburg: Azbuka, Azbuka-Atticus, 2012, 400 p.
10. Solov'ev V. S. Essays in 2 vols., vol. 2. Moscow: Mysl, 1988, 822 p.

Information about the author

Zhang Yuwei

Cand. Sc. (Philol.), Researcher, Doctorate. Beijing Foreign Studies University (No. 2 North Xisanhuan Road, Beijing, P. R. China, 100089). E-mail: kesainiya16@yandex.ru

© Чжан Юйвэй, 2020